
Zápis z konference s kluby 2007.   

Konference se konala  10. 2. 2007 v budově tiskárny ČSCH v Brně. 

Zúčastnili se za ÚOK: Dr. Chrastil, MVDr. Ráček, Petrţílka, Ing. Krůta, tajemník komise 

ÚOK Marušák a zástupci chovatelských klubů. 

Úvodem všechny přítomné přivítal Dr. Chrastil a přednesl návrh programu.  

 

Program:  

1. Zpráva předsedy ÚOK MVDr. Ráčka 

2. Zpráva o plemenných chovech – tajemník komise ÚOK Marušák 

3. Zpráva z EE – Petrţílka 

4. Zpráva o klubech Marušák, Chrastil 

5. Diskuse 

6. Závěr 

 

1. zpráva předsedy ÚOK MVDr. Ráčka 

předseda komise seznámil přítomné s tím proč se v roce 2005 nekonala schůze s kluby- 

zákaz vystavování z důvodu nebezpečí ptačí chřipky, zrušena i výstava plemenných chovů a 

komise se proto rozhodla prodlouţit platnost PCH o další rok. Celostátní výstava se v roce 

2006 nekonala, proto komise rozhodla o pořádání PCH při výstavě v Litoměřicích, bliţší 

informace podá v průběhu jednání tajemník komise př. Marušák. Nekonání celostátní výstavy 

v roce 2006 bylo škoda, ale chovatelé měli moţnost se soustředit na evropskou výstavu v 

Lipsku. 

Při výstavě v Litoměřicích proběhly závěrečné zkoušky adeptů a z osmi přihlášených adeptů 

jich šest splnilo podmínky a stali se novými posuzovateli. Vše o nových posuzovatelích se 

můţete dočíst v časopise Holubář (kontakty, co chovají). Vyzval zástupce klubů, aby se 

podíleli na výběru vhodných kandidátů na nové adepty na posuzovatele, bude nutná generační 

výměna posuzovatelského sboru a doplnění posuzovatelské základny, zároveň zdůraznil, ţe se 

poţadavky na adepty zvýšily, na adepty jsou zvýšené nároky na práci s počítačem, tak aby 

budoucí posuzovatelé byli schopni dělat počítačové prezentace, pracovat s digitálními 

fotografiemi a fotoaparáty. 

Zpráva o časopise Holubář: jiţ druhým rokem komise vydává časopis v nové barevné formě, 

tj. zvýšený počet zájemců (předplatitelů) o něj. Jsou tam kvalitní odborné články, zvýšený 

počet příspěvků se zajímavou holubářskou tématikou. Poţádal zástupce klubů aby ve větší 

míře tento časopis vyuţívali a zároveň do něj přispívali. Zároveň pochválil jak jednotlivce tak 

kluby, kteří do něj přispívají a dělí se s ostatními holubáři o své poznatky o jednotlivých 

plemenech ( informace o chovu v zahraničí, potřebách plemene). 

Například článek MVDr. Pikouse jednatele klubu chovatelů holubů kingů o moderním pojetí 

tvaru a chovu kinga.  

Vzorník plemen holubů, přiznal zpoţdění v práci na něm (textová část je jiţ kompletně 

hotová, v loňském roce byl doplněn o novelizaci něm. vzorníku a 20 nových plemen, která se 

u nás začala vyskytovat). Barevné fotky nebo obrázky budou doplněny v průběhu několika 

měsíců tak, aby bylo vzorník moţno do konce roku vydat. 

Spolupráce se Slovenským svazem chovatelů je dobrá, určitou komplikaci přineslo úmrtí př. 

Zdeňka Pichlíka, kterého ve funkci předsedy ÚOK nahradil Pavol Kováčik  a věří, ţe další 

spolupráce bude dále dobře pokračovat.  

Školení posuzovatelů v roce 2006 proběhlo opět v Čáslavi a mělo dobrou úroveň. 



Co se týče mezinárodního jednání na úrovni EE podá informaci př. Petrţílka. 

ÚOK se dále zabývala výstavou v Lipsku, některé kluby se této výstavy zúčastnily v hojném 

počtu (moravský pštros, 24 kusů praţských krátkozobých rejdičů, českých bagdet atd.)., 

některé kluby a plemena jimi chovaná úspěšně obstála v konkurenci ostatních zemí (rys, 

norvičský voláč). 

Opět komise vyslala své zástupce na soutěţ mladých chovatelů, která se konala v Hradci 

Králové, s výsledky jste byli seznámeni v tisku. 

Webové stránky- v počátku se nám dařilo stránky rozjet, v současnosti se nedaří nají nikoho 

kdo by v práci dále pokračoval a staral se o ně. Další fungování stránek bude předmětem 

jednání na ÚOK. 

Komise uvaţuje o zavedení titulu čestný posuzovatel a o způsobu nějakého odměnění starších 

posuzovatelů, znovuobnovení titulu „Mistr republiky“ při plemenných chovech. 

Dále se komise zabývala připomínkami k řádu pro posuzovatele. 

Na závěr své zprávy hovořil o tom, ţe se v minulosti podařilo zajistit holubářskou činnost v 

rámci republiky a vydáváním časopisu Holubář se daří informovat o všech skutečnostech 

širokou holubářskou veřejnost. V kaţdé čísle časopisu se můţe kaţdý dočíst ze zápisů komise 

jak a o čem se jedná. Přes tento časopis se je moţno dostat do kontaktu s děním v holubářství. 

 

Dr. Chrastil na závěr zprávy upřesnil, co se týče vzorníku: ve vzorníku je zpracováno 200 

plemen. Do vzorníku jsou zahrnuta jen plemena, se kterými se na našich výstavách setkáváme 

a která se v republice nově objevují. Jiţ dnes by se mohl znovu doplňovat a tento počet není 

konečný. Další novelizace a doplnění by probíhali přibliţně jednou za tři roky. Tím chtěl 

dokladovat náročnost a potřebu neustálého vzdělávání posuzovatelů a adeptů.  

 

2. zpráva o plemenných chovech tajemník ÚOK př. Marušák. 

Při konání výstavy v Litoměřicích se konala první část uznávacího řízení plemenných chovů 

na roky 2007 – 2008. Do uznávacího řízení se přihlásilo 54 chovů a podmínky splnilo 39 

chovů. V další části kdy jsou vyţadovány podrobnosti o PCH tzn. rodokmeny holubů a 

potvrzení od okresů a chovatelských klubů splnilo tuto část 35 chovů. PCH budou uznány na 

dalším zasedání ÚOK v nejbliţší době v měsíci březnu. 

 

3  zpráva z EE - př. Petrţílka. 

Zprávu přednesl v krátkosti protoţe je publikována v odborném tisku vydávaném ČSCH a 

všichni mají moţnost se s ní seznámit na stránkách časopisu Chovatel. Toto generální 

zasedání a jednání se konají kaţdoročně a v měsíci září probíhají i školení posuzovatelů z 

jednotlivých zemí. V loňském roce se ho s přítelem Petrţílkou zúčastnili další dva 

posuzovatelé přítel Holaň a Ing. Veltruský. V loňském roce na půdě EE probíhaly hlavně 

jednání o Evropské výstavě v Lipsku o její přípravě a hladkém průběhu. 

Co se týče Evropské výstavy vše o ní bylo řečeno a napsáno na stránkách časopisu Chovatel. 

Na této výstavě posuzovali i tři naši posuzovatelé a jeden vedoucí posuzovatel, byli to př. 

Svozil, Ing. Veltruský a Wieder a ve funkci vedoucího posuzovatele př. Petrţílka. Účast 

českých chovatelů na této výstavě byla vysoce ceněna. V holubářské části expozice jsme měli 

třetí největší účast co se počtu holubů týká. Řada holubů byla na této výstavě prodána a řada 

chovatelů získala i dobré ocenění na své holuby. ČSCH přispěl vystavovatelům, kteří na této 

výstavě vystavovali na jedno vystavené zvíře částkou 150.- Kč.  

Na závěr své zprávy podal informaci o přípravě zařazení ostravské bagdety do německého 

vzorníku. Osobně předá dokumenty z naší strany k tomuto tématu zařazení ostravské bagdety 

a bude toto jednání sledovat. Dále poţádal o to jestli budou nějaké dotazy na EE směřovat je 

do diskuse. 

 



4. Chovatelské kluby – Marušák, Dr. Chrastil. 

Informaci podal tajemník ÚOK př. Marušák, klubů celkem 29. Některé kluby byli postiţeny 

úmrtím svých čelních představitelů a znovu svou činnost rozjíţdějí (klub durynských voláčů, 

praţských krátkozobých rejdičů). Vesměs je s kluby dobrý kontakt a aţ na výjimky posílají 

záznamy a ročenky na ÚOK.  

Další informaci podal Dr. Chrastil: klubů celkem 29 z toho 18 klubů v sobě sdruţuje národní 

plemena ( někdy je těţko hovořit o národních plemenech viz slezská plemena). 

Dále rozdělil problematiku klubů do čtyřech oblastí 

1. Způsob pořádání speciálních výstav – je na rozhodnutí klubů jestli pořádat samostatné 

speciální nebo při velkých výstavách (komise se přiklání k pořádání při velkých výstavách, 

osloví tím větší počet návštěvníků, potencionálních chovatelů). 

2. Příprava nových posuzovatelů a specialistů- kluby by se měli zapojit do přípravy a výběru 

nových adeptů na posuzovatele. Speciální výstavy by měli posuzovat odborníci specialisté na 

dané plemeno. Neustálé dovozy nových plemen ze zahraničí kladou na posuzovatele stále 

větší nároky a poţadují se po nich znalosti o nových plemenech vystavovaných na našich 

výstavách. Přesto a stále platí zásada, ţe posuzovatel ČSCH skládá zkoušky ze všech plemen 

a musí je všechny znát i kdyţ můţe být zároveň specialistou na danou skupinu plemen. Proto 

je nutné aby sami kluby si nové specialisty připravily a vychovaly. 

3. Způsob posuzování: kluby ne vţdy na svých speciálních výstavách posuzují standardním, 

tedy povoleným způsobem. Na některých výstavách je posuzováno německým způsobem, dle 

názoru ÚOK je tento způsob přesnější a vhodný na speciální výstavy posuzované specialistou 

(znalcem) daného plemene. Nevhodný a naprosto nepouţitelný je tento systém na všeobecné 

výstavy, kde se sejde několik plemen holubů. V loňském roce bylo toto posuzování povoleno 

na speciální výstavu klubu chovatelů holubů českých čejek a lysek, s tím, ţe bude ÚOK 

poţadovat písemnou zprávu o provedeném posouzení, názory vystavovatelů a posuzovatelů. 

Po vyhodnocení k tomu zaujme ÚOK své stanovisko. Další podobné posuzování provádí klub 

chovatelů holubů kingů a to americké (vyřazování holubů podle kvality bez bodového, ale se 

slovním vyjádřením). Je to některými chovateli kritizováno. Je to vlastně jakýsi nadstandard, 

po klubech je poţadováno aby posuzovaly standardním způsobem. Toto hodnocení bude 

bráno jen v rámci klubu a nemá nějakou širší platnost. 

4. Výstava v Lipsku: komise opakovaně oslovila kluby, aby této výstavě věnovaly pozornost, 

protoţe tato výstava je hlavní moţností jak propagovat naše národní plemena na mezinárodní 

úrovni a prosadit se s nimi do světa. Některé kluby se na této akci prezentovaly jiné méně, 

například klub moravských pštrosů i kdyţ dopředu věděl, ţe se bude posuzovat podle 

německého vzorníku, se této akce zúčastnil důstojně. Velmi malou účast měl na této akci klub 

chovatelů holubů českých staváků, je to s podivem, kdyţ prosadil českého staváka do 

seznamu holubích plemen EE. Nebyl například od nás vystaven ani jeden hanácký voláč, ani 

jedna moravská bagdeta coţ lze povaţovat za ostudu. Připomíná to proto, ţe v roce 2009 se 

bude konat Evropská výstava v Nitře kde by se mělo prezentovat více národních plemen neţ v 

Lipsku.  

 

Dalším tématem, o kterém mluvil Dr. Chrastil byli jednotlivé kluby. Rozdělil je na dvě 

skupiny: 

1. Skupina klubů s národními plemeny. 

2. Skupina klubů s mezinárodními plemeny. 



1. Kluby s národními plemeny – od těchto klubů očekává ÚOK, že budou vrcholným 

orgánem ve věcech vzorníku, šlechtění daného plemene. Tyto kluby dostaly pravomoci, ale 

zároveň odpovědnost za dané plemeno. Pohled na tato plemena lze rozdělit na tři části: 

a. jestli je dané plemeno v tzv. Evropském vzorníku  

b. jestli je dané plemeno v seznamu plemen EE 

c. upozornit na věci a předloţit náměty, které by pro dané plemeno bylo přínosem nebo 

úkolem, ţe by klub měl na tyto doporučení reagovat a diskutovat o nich 

 

Jednotlivé kluby: 

 

- benešovských -   je v obou seznamech, překvapivě nemá ţádné problémy se prosadit. Klub 

by se měl zabývat vyrovnaností jednotlivých rázů a zváţit rozšiřování dalších kresebných a 

barevných rázů. 

 

- brněnských voláčů – je v obou seznamech, pilotním klubem je klub německý, problémy 

nejsou. Snad jiţ byl ujasněn původ holuba - Čechy a Morava, dále by měl klub zváţit všechny 

aspekty při pokračování šlechtění praţského voláče. 

 

- bradavičnatých plemen – česká bagdeta je v seznamu plemen EE, není v Evropském 

vzorníku, tento klub se velice dobře prezentoval na výstavě v Lipsku. 

Klub by se měl zamyslet nad chocholatou verzí české bagdety (podobnost s moravskou 

bagdetou). 

 

- českých bubláků – není ani v jednom seznamu, klub dobře spolupracoval na vydání 

publikace od přítele Jirků, kde se bublák dobře prezentoval. 

Klub se musí zamyslet nad tím co dál s českým bublákem a prosadit ho alespoň do seznamu 

plemen EE. ÚOK ráda pomůţe toto plemeno prosadit, ale hlavní úkol je na klubu (najít 

rozdíly mezi německým a českým bublákem a prezentovat je). 

 

- české čejky a lysky – v obou seznamech je pouze česká kropenka, ostatní plemena v 

seznamech nejsou . 

Klub by se rozhodně měl znovu zasadit o opakované projednání zařazení obou plemen do 

seznamu EE (trochu sloţitější problém je u české lysky, kterou navíc i někteří chovatelé 

vystavují jako saskou lysku). 

 

- českých staváků – je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku. 

Klub by se měl více prezentovat na mezinárodní scéně ( na výstavě v Lipsku pouze malá 

účast, na to, ţe byl nově prosazen jako samostatné plemeno). Český stavák vyklidil pozice 

stelerovi, který teď míří do Evropy, coţ je právě to, co jsme nechtěli. 

 

- českých voláčů sivých – je v obou seznamech, dobře se prosazuje na mezinárodní scéně, i 

kdyţ počet jeho chovatelů není velký. 

 

- ostravských bagdet – je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku. Klub by se 

měl více prezentovat na mezinárodní scéně, jde o holuba, který se líbí a byl by v Evropě dobře 

přijímán (jak bylo výše řečeno ostravská bagdeta bude uznávána do vzorníku EE, je ale 

chybou, ţe není uznána automaticky podle vzorníku země původu). Plemeno se mělo více 

prezentovat na výstavě v Lipsku. 

 

- prácheňských káníků - je v obou seznamech, dobře se prosazuje na mezinárodní scéně. 



Plemeno se mělo více prezentovat na výstavě v Lipsku, je třeba navázat vztahy s klubem v 

Německu a prosadit naše pohledy v posuzování plemene. 

 

- pražských krátkozobých rejdičů - je v obou seznamech, venku má úspěch. 

Klub by se měl více zaměřit na rozšíření chovu praţského krátkozobého rejdiče a rozšířit 

počet chovaných zvířat. Lze u tohoto plemene moţná očekávat problémy v budoucnu – 

bělouši, barevní a sedlatí jsou pravděpodobně různého genetického původu a některé hlasy jiţ 

na to upozorňují. 

 

- rakovnických kotrláků - je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku. 

Plemeno se mělo více prezentovat na výstavě v Lipsku zejména v sedlatém rázu, v kterém je 

velice atraktivní, otázkou zůstává vedení světlozobé a tmavozobé linie. Po tvarovém 

zdokonalení mohou být úspěšní i pštrosíci. 

 

- rejdičů a racků – český rejdič  - není ani v jednom seznamu, 

    - praţský středozobý rejdič - není ani v jednom seznamu 

Klub by se měl rozhodnout, zda má smysl usilovat o prosazení praţského středozobého 

rejdiče, určitě by se měl prosadit do seznamu plemen EE český rejdič. 

 

- slezských plemen – slezský barevnohlávek - je v obou seznamech 

Klub by měl s konečnou platností určit do jaké skupiny plemen slezského barevnohlávka 

zařadí (jestli do holubů tvaru nebo barevných holubů), je také třeba důsledně prosadit náš 

vzorník.  Slezský voláč se bude řídit německým vzorníkem. 

 

- velkých voláčů – hanácký voláč - je v obou seznamech, světově jedno z nejúspěšnějších 

našich plemen. Je s podivem, a zároveň i velká škoda, ţe klub nevystavil na výstavě v Lipsku 

ani jeden kus. 

 

- moravských bagdet - je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku. Atraktivní 

plemeno, cestu do světa má otevřenou. Je proto s podivem, ţe klub nevystavil na výstavě v 

Lipsku ani jeden kus, na výstavách na Moravě je vystavováno kolem sto kusů na speciální 

výstavě. 

 

- moravských moráků – je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku   

Jde o klub malý s menším okruhem chovatelů, problém je s podobností se slezským voláčem 

modrým, moţná se pokusit o výraznější tvarovou rozlišenost s tímto plemenem. 

 

- moravských pštrosů - je v obou seznamech, velkým problémem je německý vzorník 

moravského pštrosa a pohled německých chovatelů na něj. ÚOK ve spolupráci s klubem 

předloţila jiţ před časem tento problém standardní formou EE, nutno usilovat o důsledné 

dořešení celé věci. 

 

- moravských voláčů -  moravský bělohlávek - je v obou seznamech. Vystavován málo i u 

nás, natoţ venku, klub by mu měl věnovat větší pozornost.  

- moravský voláč sedlatý - je v seznamu plemen EE, není v Evropském vzorníku.  

Atraktivní plemeno, viditelné úspěchy s prosazováním holubů do Evropy, největší zájem 

návštěvníků na Evropské výstavě v Praze byl právě o moravského voláče sedlatého. Klub je 

příkladem klubu malého, ale dobře pracujícího. Potřeba vystavovat venku. 

 

 



2. Kluby s mezinárodními plemeny – od těchto klubů očekává ÚOK, že budou dodržovat 

vzorník tzv. evropský, který by měl být dán příslušnou zemí původu. 
 

- durynských voláčů -  je klubem malým, ale agilním, v poslední době změna 

vedení.  Trochu se zájmově kříţí s moravským voláčem.  

- gigantů a výstavních holubů – mladý a velmi agilní klub, měl by se zabývat pernatými 

útvary, které se u holubů začaly objevovat. Klub by měl zjednodušit váhy a nerozdělovat je 

podle pohlaví a stáří (rozdělit je jen na holubice a holuby). Snad větší pozornost americkému 

výstavnímu. 

 

- rysů – velký a agilní klub, který pořádá velké speciální výstavy. Klub by měl zareagovat na 

nové chovatelské a šlechtitelské cíle plemene, na tvary holuba (ne king ani mondén). Dále by 

se měl klub zaměřit na pernaté ozdoby (čáry a límce), větší počet letek v ocase a křídlech, 

které se u holubů vyskytují. Zároveň se zaměřit na problémy s váhou holubů (klub stanovil 

spodní hranici, ale nestanovil horní hranici). Dalším úkolem pro klub bude dodrţování jen 

šupkatých rázů ( u červených a ţlutých se vyskytují šupinatí), dělat osvětu mezi chovateli.  

 

- slepičáků – agilní klub, měl by se zamyslet nad vzorníkem a způsobem posuzování, protoţe 

při výstavě v Lipsku některá plemena nedopadla moc dobře. Problémem se jeví vzorník 

modeny (něm. x am.). 

 

- strukturových – početný, velice agilní klub, má dobré mezinárodní kontakty, které se 

projevují v kvalitě chovaných zvířat. Klub by se měl zamyslet nad patrným úbytkem pávíků 

na našich výstavách. Početně nahoru jdou stavy parukářů a kudrnáčů. Na druhou stranu se na 

našich výstavách moc neprosazuje indický pávík. Jestliţe si klub pozve zahraničního 

posuzovatele je jeho povinností to ÚOK oznámit a vedoucím posuzovatelů na dané výstavě 

musí být český posuzovatel. 

 

- hýlů a norimberských skřivanů – klub pořádá pěkné speciální výstavy, ale na 

mezinárodních výstavách hýli dopadají tradičně špatně. Klub by se měl zamyslet nad tím, v 

čem je problém. 

 

- chocholatých staváků – mladý a také velmi agilní klub, německý pohled na šlechtění 

holuba je trochu jiný. Náš klub to ve spolupráci s Poláky řeší, lze očekávat, ţe nastanou 

nějaké diference v pohledu na toto plemeno. 

 

- kingů -  klub pořádá tradičně pěkné výstavy, je to prosperující klub. Je tu problém v chovu 

amerického a evropského, potaţmo německého kinga, je třeba publikovat co je speciální 

výstava a speciální výstava klubu. Největší váhu má speciálka klubu, klub určuje šlechtitelský 

cíl daného plemene. Klub dle názoru ÚOK dělá opravdu hodně pro prosazení moderního typu 

kinga. Problémem způsob posuzování.  

 

- koburských skřivanů a římanů – klub pořádá pěkné speciální výstavy, jde o klub agilní a 

prosperující. U skřivanů kapratých je viditelná horší úroveň, zejména ve tvaru holubů. U 

římanů jsou problémy s váhou holubů a klub by se na to měl zaměřit a osvětově působit na 

chovatele (výluková vada u římana je to jiţ od roku 1993). Obdobně řešit problém tmavých 

očí u bílých. 

Nedodrţení hmotnosti je výlukovou vadou u třinácti plemen holubů, která jsou uvedena v 

platném vzorníku, problém je v tom, ţe se to důsledně nevyţadovalo. Někteří i dlouholetí 

chovatelé neznají vzorník a zvířata chovají s nízkou hmotností.  



- německých výstavních – klub velice agilní, velmi početný, který má dlouholeté a velmi 

úzké kontakty se zahraničím. Na výstavách v zahraničí však naši holubi nedopadají tak dobře 

jako na domácích výstavách. 

 

Na závěr svého vystoupení Dr. Chrastil ještě jednou zopakoval, ţe chtěl vystihnout a 

doporučit témata pro činnost klubů a jimi chovaných holubů. ÚOK očekává od klubů, které 

chovají národní plemena, ţe budou dále spolupracovat na vzornících (včetně mezinárodní 

úrovně), prosazovat plemena do chovatelské Evropy a provádět osvětu mezi chovateli.   

 

5. Diskuse zástupců jednotlivých klubů: 

 

- brněnských voláčů, přítel Baláš: - apeloval opakovaně na ÚOK, aby se zamyslela nad 

plastovým krouţkem pro holuby. Klub má za to, ţe na mezinárodních výstavách jsou holubi s 

našimi krouţky znevýhodňováni. Doplnil přítel Veltruský: - otázka praţského voláče není v 

klubu projednávána a ani se tím klub nezabývá.  

 

- moravských pštrosů, přítel Jaroš: - znovu přednesl, ţe klub nechal přeloţit vzorník 

moravského pštrosa do němčiny a poskytl ho standartové komisi EE. Ve vzorníku, oproti 

německému je spoustu rozporů. Vzorník nebyl schválen a na EV v Lipsku bylo  posuzováno 

podle německého vzorníku. Klub bude opakovaně poţadovat předloţení vzorníku na další 

zasedání standartové komise EE. Přes tyto rozpory ve vzorníku byla účast chovatelů na EV v 

Lipsku celkem slušná. Dalším tématem bylo posuzování moravských pštrosů na výstavách – 

jak hodnotit na posuzovacím lístku hmotnost holubů pod 550 gramů.  

Reagoval přítel Chrastil – všichni vystavovatelé podle výstavních podmínek dopředu věděli, 

ţe se bude posuzovat podle německého, potaţmo evropského vzorníku. 

Reagoval přítel Petrţílka – v EE standartové komisi projednáváno, ale dle vyjádření 

německého klubu čeští posuzovatelé posuzují na výstavách v Německu podle německého 

vzorníku, je to v rozporu – nechat znovu předloţit na standartovou komisi EE.  

Dále reagoval přítel Chrastil a citoval část zápisu pro posuzovatele z časopisu Holubář – 

Jestliţe hmotnost nevyhovuje normě, hodnotí to posuzovatel jako vadu hrubou, pokud není 

příslušným vzorníkem výslovně uvedeno jinak (např. výluková).  

 

- ostravských bagdet, přítel Bouček:- klub poţaduje opravit v seznamu plemen EE velikost 

krouţku na velikost číslo 9. dále poţádal o překlad vzorníku ostravské bagdety do němčiny, 

který přeloţil přítel Petrţílka, aby byl poskytnut klubu (klub má zájemce o členství v klubu z 

Německa). Na výstavě v Lipsku byly vystaveny dvě ostravské bagdety s výlukovými vadami 

(od nečlena klubu) – klub nabízí, ţe pokud budou problémy je schopen obě nahradit. Dále 

klub osloví veřejné činitele a udělá prezentaci ostravské bagdety, aby se o ní více vědělo.  

 

- kingů, přítel Vlček: - klub má připomínku k plemenným chovům, měly by se dělat na úrovni 

klubů, aby plemenné chovy na dané plemeno byli ti nejkvalitnější jedinci plemene. Dále 

mluvil o specializaci posuzovatelů na daná plemena, tak aby posuzovatelé dovedli posoudit 

daná zvířata na kvalifikované úrovni. 

 

Reagoval přítel Chrastil – specializace posuzovatelů na danou skupinu ano, ale posuzovatelé 

musí ovládat všechna plemena. Plemenné chovy v příštím období budou opět probíhat na 

celostátní výstavě tak, aby kluby mohli navrhovat posuzovatele (specialisty) na daná plemena.  

 

- prácheňských káníků, přítel Veltruský: - podobné problémy jako moravský pštros má i 

prácheňský káník, je zařazen v jiné skupině plemen neţ u nás. Má to za důsledek špatné 



posouzení plemena v Německu (ţluté oči, dlouhé zobáky, špatné hlavy – přesto se prosazují). 

Dále hovořil o tom, ţe je škoda, ţe pověřený pracovník ÚOK pro práci s kluby se touto věcí 

nezabývá, schůze s kluby měla být před výstavou v Lipsku. Dále hovořil o problému s 

krouţkováním holubů – na výstavě v Lipsku byli vystaveni holubi z ČR s německými 

krouţky. V České kolekci na takové výstavě by měli být holubi s českými krouţky.  

Reagoval přítel Chrastil – právě proto se tato věc otevírá před Evropskou výstavou v Nitře 

plánovanou na rok 2009. Kluby by měli připravovat uţ teď své členy na prezentaci holubů na 

této akci.   

 

- českých voláčů sivých, přítel Sčebel: - hovořil o ročence, kterou vydává klub. Dále hovořil o 

výběru posuzovatelů, kteří posuzují na jejich speciálních výstavách.   

 

- slezských plemen, přítel Kurka : - kluby by se měly umět přizpůsobit těm cílům, které jsou u 

daného plemene prosazovány v Evropě (určitě u plemen, která nemají původ u nás – problém 

slezských plemen, nárokuje si je více holubářských svazů), jestliţe se plemena budou líbit, tak 

se budou více chovat. Dá se říct, ţe slezská plemena jsou u nás v posledních letech na 

vzestupu. Klub chce dále v zlepšování a šlechtění holubů pokračovat a směřovat je do 

Evropy.     

 

- rysů, přítel Kutra: - klub vyslovil poţadavek na ÚOK  k vydání Evropského vzorníku holuba 

rysa, tak aby se mohl otisknout v časopise Holubář a byl posuzovateli a chovateli podle něj 

holub posuzován a šlechtěn. 

Reagoval přítel Chrastil – bude zajištěno a otištěno. 

 Na EV v Lipsku vystavovali dva členové klubu, po zkušenostech s vystavováním  v 

Německu, holubi podle představitelů klubu jsou u nás na lepší úrovni neţ v  Německu, 

neodpovídá tomu posouzení (v Německu je pohled na rysa jiný neţ u nás). 

 Výstava PCH v Litoměřicích – pro klub naprosto nevhodný termín, špatná 

organizace  výstavy, ztráty chovných holubů. dále klub protestuje proti posouzení holubů na 

této  výstavě ( moţné ustavování odvolací komise). Ţádají odpověď na dopis, který poslali  na 

ÚOK. 

Reagoval přítel Chrastil – bude odpovězeno po schůzi ÚOK, komise se bude zabývat 

ustanovením odvolacích komisí při přehlídkách plemenných chovů. 

 

- koburských skřivanů a římanů, přítel Nedbal: - ke vzorníku římanů, klub se tím zabývá a 

snaţí se šlechtit tohoto holuba podle poţadavku vzorníku, je ale problém s velikostí a 

hmotností holuba, spolupracují v rámci Evropy. Dále hovořil o zvýšení počtu bodů u 

posuzovaných holubů.  

- strukturových, přítel Veselý: - klub na svém jednání vyslovil politování nad nepořádáním 

celostátní výstavy a nevydáním nového vzorníku. Při posuzování mimo klub na výstavách po 

celé republice dochází k nejednotnosti posuzovatelů na posuzování strukturových holubů. 

Dále poţádal o informaci zástupce ostatních klubů o kontaktech na výstavní haly, kde by se 

nechaly pořádat speciální výstavy.   

 

- české čejky a lysky, přítel Kučera: - klub chce poděkovat ÚOK za povolení posuzovat na 

speciální výstavě německým způsobem, posuzovateli i chovateli bylo toto posuzování dobře 

hodnoceno. Jednatel zpracuje a odešle písemné hodnocení na ÚOK. 

 

Na toto téma se rozproudila ţivá diskuse, kterou uzavřel přítel Chrastil: posuzování podle 

německého vzoru je moţné provádět specialistou na dané plemeno pouze na speciálních 

výstavách. Komise po prostudování zápisu od jednatele Klubu chovatelů holubů českých 



čejek a lysek o výstavě, kterou hodnotili podle německého způsobu, toto téma znovu otevře a 

učiní k tomu písemné vyjádření, které bude dále závazné.  

 

- rejdičů a racků, přítel Cintl: - klub vznáší dotaz na to, proč nebylo postupováno stejným 

způsobem ve věci nedoplatku krouţků z roku 2003 vůči klubu chovatelů holubů moravských 

pštrosů. Náš klub se cítí být poškozen. 

 

- moravských pštrosů, přítel Jaroš: - klub uhradil krouţky tak jak bylo na faktuře uvedeno a s 

nedoplatkem nemá nic společného. 

 

Na závěr informoval přítel Petrţílka o tzv. eurokrouţcích, které nabízí tzv. holubářský spolek. 

Jedná se o krouţky, které nejsou oficiálními krouţky ČSCH. Holuby krouţkované těmito 

krouţky bude posuzovatel na výstavách hodnotit známkou neoceněn. Krouţky nejsou 

uznávány nejenom ČSCH, ale ani v ostatních zemích EE svazu.  

 

Jednání ukončil předseda komise ÚOK MVDr. Ráček, poděkoval všem přítomným za dobrou 

pracovní atmosféru. Na dotazy, na které se neodpovědělo se bude odpovídat písemně. Komise 

se bude snaţit, aby do konce roku 2007 byl nový vzorník vydán. Poděkoval všem za účast a 

jednání ukončil. 

 

Zapsal: T Marušák  tajemník komise ÚOK chovatelů holubů 

 


